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 بیایید دور آب حصار بکشیم
در یک دهه گذشــته تلاش های زیادی برای کشــاندن 
آب به داخل سایر رشته ها و نیز جلب دانشجویان سایر 
رشــته ها به موضوع آب صورت گرفته است که باعث 
شــکل گیری نوآوری ها و گفتمان جدیــدی در عرصه 
مسائل آبی در سطح جامعه علمی کشور شده است. 
توجیه متولیان برای این تصمیم آن اســت که به دلیل 
آزاد بودن ورود از هر رشــته کارشناســی به هر رشــته 
کارشناسی ارشد، آسیب های زیادی به کیفیت آموزش 
عالی وارد شــده است و با این تصمیم می خواهند این 
آســیب ها را کاهــش دهند. این موضــوع از پنج بعد 
زیر مورد بررســی قرار می گیرد: اولین سؤالی که پیش 
می آید این است که چطور می شود یک داوطلب بدون 
سابقه علمی از یک «رشته غیرمرتبط» وارد کنکور شود 
و با دانش آموختگان «رشــته مرتبط» که اصولا همه 
بنیان های علمی رشته خود را فراگرفته اند، در دروس 
تخصصی رقابت کند، بعد نمره ای کسب کند که بتواند 
وارد دوره شــود، ولی آن دانش آموختــه «مرتبط» از 
رقابت عقب بماند. به نظر می رســد ریشه این مشکل 
را در کنکور کارشناســی ارشد باید آسیب شناسی کرد. 
یک احتمال این اســت که دروس امتحانی و طراحی 
ســؤال ها به گونه ای نیست که بتواند ســره را از ناسره 
به خوبی تشخیص دهد. احتمال دیگر به آن برمی گردد 
کــه در کنکور بــرای پذیرش در هر رشــته کف نمره و 
حدنصاب علمی مطرح نیســت و داوطلبان براساس 
نمره خود مرتب می شــوند. حال اگر در یک دانشــگاه 
برای رشــته ای متقاضی کمتر از ظرفیت اعلام شــده 
باشد، طبیعی است که هرکسی با هر نمره ای پذیرش 
خواهد شــد. در ادامه این ســؤال مطرح می شود که 
با حذف دانشــجویان غیرمرتبط، نوبت به آن دســته 
از دانشــجویان مرتبطی می رســد که در رقابت کنکور 
در رتبه هــای پایین تــر از دانشــجویان غیرمرتبط قرار 
می گیرنــد. حال آیا با این کار افــراد با معلومات بالاتر 
وارد دوره کارشناســی ارشد می شوند و مشکل کیفیت 
آموزش عالی حل می شود؟ متأسفانه وزارت علوم به 
جای اصلاح علت مشکل، با پرداختن به معلول دارد 
صورت مســئله را پاک می کند. نکتــه دوم آنکه برای 
چنیــن تصمیمی باید به ماهیت رشــته ها توجه کرد. 
برخی از رشته ها خیلی تخصصی اند و طبیعی است که 
ورودی به مقطع کارشناسی ارشد آنها باید از رشته های 
مرتبط باشد و احتمالا در همین شرایط موجود هم جز 
این اتفــاق نمی افتد؛ اما برای رشــته هایی که ماهیت 
میان رشته ای در آنها خیلی قوی است (و رشته آب نیز 
چنین ماهیتی دارد) گذاشتن چنین قیدی فقط پویایی 
رشته را از بین می برد و آن را همچنان در همان مسیر 
مأموریت هیدرولیکی باقی نگاه می دارد. نکته ســوم 
آنکه تعیین مصادیق «رشــته های کارشناسی مرتبط» 
به کمیسیون های تخصصی معاونت آموزشی وزارت 
علوم که مرکب از اســتادان هر رشته از دانشگاه های 
مختلف هستند، ســپرده شده است. متأسفانه به دلیل 
«وابستگی به مسیر طی شده» تفکر غالب در کمیسیون 
مربوط به رشــته آب به شدت در همان تفکر مأموریت 
هیدرولیکی قفل شده اســت. برگرفته از همین تفکر، 
زمینــه فعالیت این رشــته نیز فقط در همان مســیر 
مأموریــت هیدرولیکی تصویر می شــود و با هر گونه 
تغییری در نوع نگاه به رشــته آب مقاومت می شــود. 
نکته چهارم آنکه غلبه تفکر مأموریت هیدرولیکی در 
جامعه دانشــگاهی این انتظار را به وجود آورده است 
که هر دانشــجوی ورودی به رشــته آب باید همچنان 
در همان مسیر مأموریت هیدرولیکی در حوزه آموزش 
و پژوهش نیز بــه کارهای هیدرولیکی بپــردازد و راه 
دیگری جز این متصور نیســت. حال آنکه زمینه هایی 
مانند سیستم های اطلاعات هیدرولوژیکی، حسابداری 
آب، مدیریت بهره برداری از شبکه های آبیاری، اقتصاد 
آب، حقوق آب، امنیت آب، خبرنگاری آب، دیپلماسی 
آب، حکمرانــی آب، مدیریت آب در شــهرها و خیلی 
موضوعات دیگر زمینه های زمین مانده ای هســتند که 
اتفاقا مســائل آبی امروز بیشــتر در این دسته بندی ها 
جــای می گیرند و بــه دلیل همین حصارکشــی های 
متعصبانــه، هنوز متولی پیدا نکرده اند. برای توســعه 
این زمینه ها داشــتن دانش پایــه در زمینه آب کفایت 
می کند، آنچه اهمیت می یابد به خدمت گرفتن دانش 
ســایر حوزه ها در آب اســت. طبیعی اســت که مثلا 
از یک متخصــص اقتصــاد آب انتظار نمــی رود یک 
سیستم هیدرولیکی طراحی کند، بلکه مسئله اساسی 
داشــتن دانش اقتصاد اســت که باید با درک و دانش 
آب آمیخته شــود. تنگ کردن مسیر توسعه دانش آب 
و منحصرکــردن آن فقط به موضوعــات هیدرولیکی 
جلوی رشــد و نمــو زمینه هــای جدیــد را می گیرد. 
پنجمین نکته ای کــه به این تصمیم بــر می گردد آن 
اســت که این رویه برخلاف ادعاهای وزارت علوم در 
حرکت به سمت دانشــگاه های نسل سوم و چهارم و 
دانشگاه های کارآفرین و دانشگاه های مسئول در برابر 
مسائل جامعه است. کارآفرینی یک میوه است که در 
صورت مهیاشدن شرایط به بار می نشیند نه اینکه خود 
به تنهایی یک مصداق باشد که با یک درس قابل انتقال 
شــود. جنبه مهم کارآفرینی خلاقیت و نوآوری است. 
نوآوری چیزی نیســت که بشود آن را از پیش تدریس 
کرد، بلکه باید زمینه تعامــل حوزه ها و افراد مختلف 
فراهم شــود تا خود افراد به ایده های نوآورانه برسند. 
هیچ کس از پیش نمی تواند تعیین کند که مثلا در زمینه 
سیستم های اطلاعات هیدرولوژی چه کار نوآورانه ای 
می توان انجام داد، بلکه به واســطه تعامل رشته های 
برق و کامپیوتر و آب ممکن اســت چنین ایده ای شکل 
بگیرد و رشــد کند و بتواند به یک فعالیت کارآفرینانه 
تبدیل شــود. این تصمیم جدید وزارت علوم به صورت 
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علی ایوبی: از هشــت سال ریاست حسن 
روحانی بــر دولت یازدهــم و دوازدهم، 
کمتر از یک ماه باقی مانده اســت. او در 
این مدت بــا چندین نهاد و ســازمان کار 
کــرده که البته گاهــی همراهی به دنبال 
داشته و گاهی به سنگ اندازی ختم شده 
اســت. دســتگاه قضا، مجلس شــورای 
اسلامی، مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
رهبری،  خبــرگان  مجلس  صداو ســیما، 
ارتش و سپاه از نهادهای اصلی ای بودند 
که رئیس جمهور با آنان در ارتباط بود. در 
این گزارش مروری داریم بر رؤســای این 
نهادها و نوع رابطه  آنها با حسن روحانی.

 ۳ پارلمان و ۲ رئیس مجلس
حســن روحانی در ســال ۹۲ مراســم 
تحلیــف خــود را در مجلس نهــم انجام 
داد؛ مجلســی که در دست اصولگرایان و 
جبهــه پایداری بود و او بایــد وزرای اولین 
دولت خــود را بــه آن مجلــس معرفی 
می کرد. ریاست مجلس نهم بر عهده علی 
لاریجانی بود. او که از سال ۸۷ و از مجلس 

هشــتم به ریاست پارلمان رســیده بود، تا پایان مجلس 
دهم در خرداد ســال ۹۹ در این ســمت ماند. از هشت 
سال حضور روحانی بر مســند ریاست جمهوری، هفت 
سال آن را لاریجانی رئیس مجلس بوده است و می توان 
گفت تعامل خوبی با هم داشــتند. یک بار در سال ۹۷ و 
در مجلس دهم، حســن روحانی برای پاسخ به سؤالات 
نماینــدگان بــه مجلس فراخوانده شــد کــه علی رغم 
قانع نشــدن نماینــدگان از پاســخ های رئیس جمهــور، 
لاریجانــی گفت به دلیــل «ذکرنشــدن موضوع نقض 
قانون و اســتنکاف در طرح ســؤال»، ایــن پرونده قابل 
ارجــاع به قوه قضائیه نیســت. تصویب «برجام» نیز در 
زمان ریاســت علی لاریجانی در ســال ۹۴ انجام شــد. 
«تصویــب برجام در ۲۰ دقیقه» از کنایه هایی اســت که 
مخالفــان لاریجانــی بارها علیه او اســتفاده کرده اند تا 
رئیس ســابق مجلس را طرفدار دولت روحانی نشــان 
دهند. لاریجانــی چندی پیش در کلاب هاوس درباره این 
موضوع گفته بود: «نحــوه تصویب برجام ۲۰ دقیقه ای 
نبود، یک سری اقدامات در پشــت صحنه داشت؛ از دو 
ماه قبل بین دو فراکسیون مجلس جلساتی برگزار شد و 
به تصویب رســید... در صحن مجلس هم یک بار زمان 
ســخنان آقای ظریف بحث شــد، یک بار در زمان ارائه 
نظر کمیســیون امنیت ملی بحث شــد، یــک بار هم در 
صحن از ساعت ۸ تا ۱۲ ظهر بحث شد . آقایان به توافق 
رســیدند، ولی بعدا زیرش زدند. آقایان ۴۰۰ پیشنهاد در 
صحن داشــتند که امکان بررسی وجود نداشت. شورای 
نگهبان چند ســاعت بعد از تصویب مجلس این طرح 
را تصویــب کرد. اگر برجام مشــکل داشــت، شــورای 
نگهبان تأیید نمی کــرد». لاریجانی بعد از مجلس دهم 
برای دوره جدید ثبت نــام نکرد و محمدباقر قالیباف به 
جای او بر صندلی ریاســت پارلمان نشست. قالیباف در 
چهار سال اول ریاست جمهوری حسن روحانی، شهردار 
تهران بود، اما رابطه حســنه ای با یکدیگر نداشتند. آنها 
هم در مناظرات انتخاباتی ســال ۹۲ و هم در مناظرات 
سال ۹۶ بسیار تند از هم انتقاد کردند؛ چنان که گفته شد 
پاسخ های محکم روحانی به قالیباف باعث شد اقبال به 
او از طرف اصلاح طلبان و مردم زیاد شود. قالیباف کمی 
بیش از یک سال است که ریاست قوه مقننه را بر عهده 
دارد، اما هنوز حســن روحانی به مجلس یازدهم نرفته 
اســت. این دو یک بار نیز بر سر عدم رعایت پروتکل های 
بهداشــتی برای جلسه سران ســه قوه به انتقاد از هم 

پرداخته بودند.

 ۳ قاضی القضات
روزی که حســن روحانی به عنوان رئیس جمهور 
انتخاب شــد، چهار سال از ریاســت آیت االله صادق 
آملی لاریجانی بر دســتگاه قضا می گذشــت. روابط 
این دو اما بعد از مدتی به جدال های کلامی کشــید؛ 
روحانــی طعنه مــی زد و آیــت االله پاســخ می داد. 
انتخــاب نمونــه از این دســت زیاد اســت؛ مثلا در 
ســال ۹۴، رئیس جمهور در روز افتتاحیه نمایشــگاه 
مطبوعات گفت از طریــق برخی روزنامه ها می توان 
فهمید که فردا چه کســی دستگیر می شود. سخنی 
که بر آیت االله آملی لاریجانی ســخت آمد و در پاسخ 
گفت: «اینها سخنان خلافی است که هیچ گاه انتظار 
بیــان آن را از مســئولان مطلع نظــام نداریم. البته 
ممکن اســت روزنامه ای تخلف کنــد و از اطلاعات 
خود به نحو نادرســت اســتفاده کند، این ربطی به 
دســتگاه قضائی نــدارد». او همچنین در پاســخ به 
روحانی کــه گفته بود قوه قضائیه باید مأمن جامعه 
باشد و اگر نمک سالم باشد هر چیزی اشکال داشته 
باشــد می توان جلوی آن را گرفت، عنوان کرده بود: 
«باید پرســید مقصود از این جملات شرطی چیست؛ 
آن هــم در حالی که این جملات در مورد قوه مجریه 
هم کاربــرد دارد و می تــوان گفت اگر قــوه مجریه 
فاسد شود، اگر دولت فاسد شود و اگر رئیس جمهور 
فاســد شود، کار ســخت می شــود». یا در سال ۹۶، 
وقتی رئیس جمهــور در انتقاد به احضار مکرر افراد 
سیاسی طعنه زد: «حالا شــاید یک عده ای بی کارند 
و می خواهند شــغلی داشته باشند»، قاضی القضات 
در پاسخ به تندی گفت: «قوه قضائیه از سر بی کاری 
افراد را احضار نمی کند. اگر بی کاری وجود دارد، این 
شــما هستید که چهار سال کشور را رها کردید و دور 
برجام ســینه زدید، گویی کشور کار و مشکل دیگری 
ندارد. ما هم کار داریم و هم محکم در مسیر قانونی 
خود ایســتاده ایم». آیت االله آملی  لاریجانی در اسفند 
سال ۹۷ از قوه قضائیه به مجمع تشخیص مصلحت 
رفت، اما اختلاف های کلامی او و روحانی ادامه پیدا 
کرد. پس از او، ســید ابراهیم رئیســی به ریاست قوه 
قضائیه رسید و البته روابط دو قوه قضائیه و مجریه 
بهبود یافت؛ هر چند روحانی و رئیســی در انتخابات 
ریاســت جمهوری سال ۹۶ برای رسیدن به پاستور با 
هم رقابت کرده و در مناظرات حســابی از پس هم 
بر آمده بودند. رئیســی چندی پیــش به عنوان رئیس 

دولت جدید انتخاب شــد و حســن روحانی فردای 
انتخابــات به دیدار او رفت و تبریک گفت و از کابینه 
خود نیز خواســت کمال همکاری را با دولت جدید 
داشته باشــند. چند روزی اســت که حجت الاسلام 
محســنی اژه ای به ریاست جدید قوه قضائیه انتخاب 
شــده اســت؛ دولت روحانی تنها حــدود یک ماه با 
ریاســت او بر دستگاه قضا هم پوشــانی دارد و بعید 

است با خاطره بد از هم خداحافظی کنند.
 جانشینان مرحوم هاشمی

آیــت االله  مرحــوم  ریاســت  ســال   ۱۷ از 
هاشمی رفســنجانی بــر مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام، ســه سال پایانی آن با دولت اول حسن روحانی 
هم پوشــانی داشــت؛ هر چنــد رئیس دولــت بعد از 
انتخابات به عنوان رئیس دولت یازدهم در جلســات 
مجمع شــرکت نکرده اســت. رابطه مرحوم هاشمی 
با روحانی به سال های ابتدایی انقلاب برمی گردد؛ در 
دوران جنگ ایران و عراق این رابطه مستحکم تر شد تا 
جایی که بعد از رد صلاحیت آیت االله از سوی شورای 
نگهبان در سال ۹۲، هاشمی از حسن روحانی حمایت 
کرد که کمک بزرگی بود به پیروزی او . با فوت مرحوم 
هاشــمی در ســال ۹۵، روحانی حامی بزرگ خود را 
از دســت داد و مجمع نیز نیاز به رئیــس جدید پیدا 
کــرد. آیت االله موحدی کرمانی به مدت شــش ماه به 
صورت موقــت رئیس ماند و جای خود را به آیت االله 
هاشمی شــاهرودی داد و او نیز از مرداد ۹۶ تا دی ماه 
سال ۹۷، ریاســت مجمع را بر عهده داشت، اما اجل 
به آیــت االله مهلت نداد. از آن به بعد تا کنون آیت االله 
صــادق آملی لاریجانــی ریاســت مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام را بر عهده دارد. مهم ترین چالش های 
دولت روحانــی با مجمع، تصویب لوایــح گروه ویژه 
اقدام مالی (FATF) است که هر بار به تعویق افتاده 
است. رئیس جمهور هفته گذشته در اهمیت تصویب 
ایــن لوایح گفته بــود: «همه می گوینــد دولت خوب 
مدیریت نکرد و هیچ کسی توضیح نمی دهد که ریشه 
آن کجاســت؟ مثلا «FATF» دست خودمان است و 
می توانیم همین فــردا آن را حل کنیم و روابط مان با 
بانک ها حل وفصل شــود». بعید به نظر می رسد عمر 
دولت روحانی به تصویب FATF قد دهد. پیش بینی 
می شــود بعد از پایان دوره ریاســت جمهوری حسن 
روحانی، او به عنوان عضو حقیقی به مجمع تشخیص 

مصلحت نظام بپیوندد.

 جدال با ۳ رئیس رسانه ملی
عــزت االله ضرغامی، یک ســال آخر 
خود در سازمان صداو سیما را می گذراند 
کــه روحانــی به عنوان رئیــس دولت 
یازدهم انتخاب شد، اما در همان مدت 
نیز ضرغامی نشان داد آبش با روحانی 
در یک جوی نمی رود. ماجرای تأخیر در 
گفت وگوی زنده رئیس جمهور با مردم 
در بهمن ســال ۹۲ از آن اتفاقاتی است 
که ضرغامی آن را به خوبی به یاد دارد. 
او حتــی بعد از رفتنش از صداوســیما 
نیز با روحانی در شــورای عالی فضای 
مجازی درگیری لفظــی پیدا کرد. پس 
از ضرغامی، محمد ســرافراز ریاســت 
ســازمان را بر عهده گرفــت و البته در 
عمــر کوتــاه ریاســتش، منتقــد جدی 
دولت بود؛ عدم پخش مصاحبه عادل 
فردوسی پور، مجری برنامه تعطیل شده 
۹۰، بــا محمدجواد ظریف، وزیر خارجه 
دولت که چند ماه بعد از توافق برجام 
انجام شــده بود، یکی از آن موارد بود. 
سرافراز در اردیبهشت ۹۵ اســتعفا داد و عبدالعلی 
علی عســگری به جای او نشست، اما رابطه دولت و 
صداوسیما، کارد و پنیر ماند. پخش سریال «گاندو» با 
موضوع برجام که وزارت خارجــه دولت روحانی را 
هدف قرار داده بود، اوج تقابل آنها بود. بعد از آن نیز 
فردی در یک برنامه زنــده به دولت و رئیس جمهور 
اتهــام منقلی بــودن زد که باعث شــد دولت مدتی 
رئیس صداوســیما را به جلســات کابینــه راه ندهد. 
اگرچه علی عســگری از این اتفــاق عذرخواهی کرد، 
اما سیاست های صداوســیما در قبال دولت روحانی 

تغییر نکرد.
 ۲ سردار و ۲ امیر

هر چند فرماندهان ســپاه و ارتش را مقام معظم 
رهبری به عنوان فرمانده کل قــوا تعیین می کنند، اما 
رابطــه آنان با رئیس جمهور مهم اســت. روحانی در 
دوران ریاســت خود با دو فرمانده سپاه و دو فرمانده 
ارتش هم زمان بوده اســت. در ســال ۹۲ و با شــروع 
دولت یازدهم، سرلشــکر پاسدار محمدعلی جعفری، 
فرماندهی کل سپاه پاسداران را بر عهده داشت. او در 
اردیبهشت ســال ۹۸ جای خود را به سرلشکر پاسدار 
حسین سلامی داد. تا مرداد سال ۹۶ نیز امیر سرلشکر 
عطاءاالله صالحی، فرمانده ارتش جمهوری اســلامی 
ایران بود که بعد از آن جای خود را به امیر سرلشــکر 
سید عبدالرحیم موسوی داد. همچنین تا تیر سال ۹۵ 
ریاســت ستاد کل نیروهای مســلح بر عهده سرلشکر 
حســن فیروزآبادی بود که پس از او سرلشکر محمد 

باقری به این سمت رسید.
 ۳ رئیس مجلس خبرگان

حســن روحانی از ســال ۷۸ به عنوان نماینده در 
مجلس خبــرگان رهبــری حضــور دارد و اکنون نیز 
رئیــس کمیســیون سیاســی-اجتماعی این مجلس 
محسوب می شــود. در روزی که او در سال ۹۲ دولت 
را در دســت گرفــت، مرحــوم آیــت االله محمدرضا 
مهدوی کنی ریاســت مجلس خبــرگان رهبری را بر 
عهده داشــت. پس از فــوت او در مهر ســال ۹۳، از 
اســفند آن ســال مرحوم آیت االله یزدی بــر صندلی 
ریاست این مجلس نشســت و از خرداد سال ۹۵ نیز 
آیــت االله احمد جنتی رئیس مجلس خبرگان اســت. 
جنتی در تمام دوران ریاست جمهوری حسن روحانی، 
دبیری شــورای نگهبان را نیز عهده دار بوده و بارها با 

یکدیگر تقابل کلامی داشته اند.

شــرق: ســهم خواهی نمایندگان مجلس از دولت  آینده امر پوشیده ای 
از اذهــان عمومی نیســت و تبدیل شــدن مجلس به ســتاد انتخاباتی 
اصولگرایان و حمایت گســترده از رئیســی نه بــرای حمایت از نامزدی 
اصلح که برای رســیدن به پاستور و ارتقا از نمایندگی مجلس به وزیر و 

معاون رئیس جمهور بود.
حال این رفتار پر از شــور و شعف نمایندگان بر سر رسیدن به پاستور 
با نقدهای تند همکاران شــان مواجه شده اســت و وعده داده شده روز 
بررســی صلاحیت وزرا در مجلس با ســختگیری نمایندگان مخالف این 

سهم خواهی ها همراه خواهد شد.
سخنگوی هیئت رئیسه مجلس با بیان اینکه سهم خواهی در قاموس 
مجلس و دولت انقلابی نیســت، گفت: امضا کنندگان نامه ۲۳۰ نماینده 
به رئیســی هیچ گاه دنبال ســهم از کابینه آتی نبوده و نیستند. سید نظام 
موسوی، سخنگوی هیئت رئیســه مجلس، در صفحه شخصی خود در 
توییتر نوشت: بنده نویسنده نامه دعوت ۲۳۰ نماینده مجلس از آیت االله 
رئیسی بوده و بســیاری از امضاها را این جانب اخذ کردم. نماینده مردم 
تهران در مجلس با بیان اینکه سهم خواهی در قاموس مجلس و دولت 
انقلابی نیســت، تأکید کــرد: امضا کنندگان نامه هیچ گاه دنبال ســهم از 
کابینه آتی نبوده و نیستند. ســخنگوی هیئت رئیسه مجلس اظهار کرد: 
رئیس جمهور طبق قانون وزرا را معرفی و نمایندگان طبق قانون بررسی 

می کنند.
مجتبی یوسفی، دیگر عضو هیئت رئیسه مجلس، نیز با انتقاد از فضای 
حاکــم بر رقابــت نمایندگان برای ورود به کابینه رئیســی گفت: مجلس 
در بررســی صلاحیت نامزدهای تصدی وزارتخانه ها، با چهره سیاسی یا 
گفتمان خاصی رودربایســتی ندارد و بر اساس برنامه ها و عملکرد افراد، 
صلاحیــت آنان را بررســی می کند. او در گفت وگویی با مهر متذکر شــد: 
همچنین رهبر معظم انقلاب در جایی فرمودند که «هر مسئولیتی که در 
دســت تک تک ماست، تنگه احدی اســت که باید از آن پاسداری کنیم»؛ 

بنابراین اگر مســئولان مســئولیت های خود را رها کننــد، قاعدتا در آنجا 
خلأهایی به وجود می آید. عضو هیئت رئیســه مجلس شــورای اسلامی 
تصریح کرد: مردم در انتخابات مجلس شــورای اسلامی، نمایندگان خود 
را انتخاب کردند تا مطالبات شــان پیگیری شــود و بر اساس این، ما نسبت 
به مردم مســئول هستیم. نماینده مردم اهواز در مجلس شورای اسلامی 
گفت: اگر واقعا اضطراری وجود داشــته باشــد که برخــی از نمایندگان 
در دولت حضور یابند، مســئله ای نیســت؛ اما اگر ما کسوت نمایندگی را 
رها کنیــم و فرض را روی این بگذاریم کــه در دولت می توانیم اقدامات 
بهتری انجام دهیم، درســت نیست. یوســفی با تأکید بر اینکه ارزش کار 
نمایندگی مجلس کم نیســت، افزود: نمایندگان مجلس باید مشــکلات 
کشــور در حوزه قانون گــذاری را مرتفع کنند و در کنار دولت باشــند تا با 
یکدیگر بتوانند مشکلات مردم را رفع کنند. او اظهار کرد: اختیارات دولت 
بسیار زیاد اســت؛ اما قانون خوب، راه دولت را تسهیل می کند و مجلس 
شــورای اســلامی هم باید در این زمینه اقدامــات لازم را انجام دهد و با 
تصویب قوانینی که ضرورت دارد، به دولت در رفع مشــکلات کمک کند. 
عضو هیئت رئیســه مجلس شورای اســلامی درباره ملاک های مجلس 
برای رأی اعتمــاد به وزرا، گفت: قطعا هر فــردی به راحتی نمی تواند از 
مجلس رأی اعتماد بگیرد و کسانی که برای تصدی وزارتخانه ها معرفی 
می شوند، باید برنامه قابل پایش و مبتنی بر اسناد بالادستی داشته باشند. 
یوسفی گفت: مجلس شورای اسلامی با چهره سیاسی یا گفتمان خاصی 
رودربایستی ندارد و بر اساس برنامه ها و عملکرد افراد، صلاحیت آنان را 
بررســی می کند. کاظم دلخوش اباتری، نماینده مجلس، نیز گفت: مقام 
معظــم رهبری فرمودند نماینده ها فکر ورود به دولت را نکنند؛ اما دلیل 
نمی شــود که اگر جایی دولت نیاز به ورود یک نماینده داشــته باشد، آن 
فرد در دولت حاضر نشــود. دلخوش اباتری تصریح کرد: همیشــه سابقه 
داشته که اگر مجلس تشخیص دهد که نماینده ای را دولت در یک بخش 
نیــاز دارد و به حضور او رأی دهد، آن نماینده می تواند به آن بخش برود 

و کمــک کند؛ البته این کار با رأی مجلس امکان پذیر اســت. در قانون نیز 
پیش بینی شــده که اگر نماینده ای فوت کند یا استعفا دهد، نماینده شهر 
هم جوار یا رئیس مجلس می تواند مســئولیت آن حوزه را برعهده بگیرد. 
چندی پیش هم مالک شــریعتی، نماینده تهــران در مجلس یازدهم، در 
گفت وگو با ایلنا درباره احتمال نقش آفرینی نمایندگان در چینش کابینه 
چه به صورت حضور مســتقیم خودشــان یا به صــورت معرفی کردن 
افرادی برای مناصب گفته بود: اینکه کســانی بخواهند فردی را تحمیل 
کنند، حتما غلط اســت؛ مجلس چنیــن برنامه ای نــدارد؛ اما ما اکنون 
نمی دانیم ممکن اســت درباره یکی، دو نفر یا ســه، چهــار نفر تقاضا از 
ســوی خود دولت باشــد که کمک کنند که آن هم باید بررسی شود؛ اما 
اینکه نماینده ها متقاضی حضور در کابینه باشــند، من چنین اســتنباطی 
نــدارم. محمدمهدی زاهدی، نماینده مردم کرمان در مجلس، نیز درباره 
تمایل برخی از نمایندگان فعلی مجلس شورای اسلامی برای حضور در 
کابینه رئیسی، تصریح کرد: البته ممکن است برخی از نمایندگان مجلس 
به دنبال آن باشــند کــه جایگاه خود را ارتقا دهنــد و در دولت فعالیت 
کنند؛ اما نمایندگانی هم در مجلس حضور دارند که قبلا ســابقه وزارت 
یا معاونت ریاســت جمهوری را داشــته اند؛ امــا الان تمایلی به حضور 
در دولت ندارنــد و به دنبال این موضوع نیســتند. نماینده مردم کرمان 
در مجلــس تأکید کرد: بر اســاس این، ما نباید همــه نمایندگان مجلس 
شــورای اسلامی را با یک چشم ببینیم و بســیاری از نمایندگان مشغول 
فعالیت های نمایندگی خود بوده و به دنبال آن هستند که در کنار دولت، 

مشکلات کشور و مردم را حل وفصل کنند.
با توجه به لیســت های مختلفــی که از کابینه آینده هر روز منتشــر 
می شــود، احتمال حضور نمایندگان برای نقش آفرینی در کابینه تقویت 
شده و بســیار شــنیده می شــود که برخی نمایندگان به دنبال دستمزد 
حمایت خود از رئیس دولت ســیزدهم هســتند و تا به  آن نرسند، از پای 

نخواهند نشست.

مروری بر رویکرد رئیس جمهور نسبت به رؤسای نهادها و قوای دیگر

مواجهات ۸ساله حسن روحانی

انتقاد برخی نمایندگان مجلس از سهم خواهی همکارانشان برای رسیدن به پاستور
مجلس علیه مجلس

قدردانی مقام معظم رهبری 
از پیام جمعی از فلسطینیان 

اردوگاه های سوریه
ایرنا: رهبر انقلاب اسلامی در پی پیام جمع زیادی  �

از فلسطینیان ساکن در اردوگاه های سوریه به مناسبت 
پیــروزی ملت و مقاومت فلســطین در جنگ ۱۲ روزه 
علیه رژیم اشــغالگر قدس و قدردانی آنــان از رهبر 
انقلاب اســلامی و ملت ایران بــرای حمایت از جهاد 
ملت فلســطین، از این پیام قدردانــی کردند. معاون 
ارتباطــات بین الملــل دفتر مقام معظــم رهبری در 
نامه ای به محمد البحیصی، رئیس جمعیت دوستی 
فلســطین و ایران، با ابلاغ تشکر رهبر انقلاب اسلامی 
نوشت: «عملیات سیف القدس تجلی بخش کوچکی 
از قــدرت و اقتــدار انباشــته جبهه مقاومــت بود». 
حجت الاسلام والمسلمین محســن قمی در این نامه 
افزوده است: «دفاع قهرمانانه مردم غیور فلسطین از 
مسجدالاقصی و سرزمین قدس، این بار با یکپارچگی 
و هم افزایی مردم همه مناطق فلسطین و هماهنگی 
تحسین برانگیز همه گروه های مقاومت به خوبی نشان 
داد روزگار تحکــم و قدرت نمایی صهیونیســت های 
غاصب و نژادپرســت پایــان یافته و دوره شکســت 
غاصبان سرزمین مقدس، عهد آزادی فلسطین و نوبت 

رهایی قدس شریف فرا رسیده است».

رئیس جمهوری:
بانک مرکزی شفاف سازی کند

دویست و چهلمین جلســه ستاد هماهنگی  � ایسنا: 
اقتصادی دولت صبح یکشنبه به ریاست حجت الاسلام 
حســن روحانی، رئیس جمهــوری برگزار شــد. در آغاز 
جلســه رئیس ســازمان برنامــه و بودجه گزارشــی از 
تأمین منابع طرح های عمرانی و پیشــرفت پروژه ملی 
آزاد راه تهران - شــمال ارائه کرد. در ادامه جلســه نیز 
گزارش بانــک مرکزی از وضعیت رفــع تعهدات ارزی 
صادرکنندگان و واردکنندگان در سال های ۹۷ و ۹۸ ارائه 
شد. بر اساس این گزارش، در سال ۹۷ بالغ بر ۹۵ درصد 
ارز تأمین شــده با نرخ ترجیحی برای کالاهای اساسی و 
دیگر واردات مورد نیاز کشــور، به صورت کالا و خدمات 
به کشــور وارد و رفع تعهد ارزی شده و موارد عدم رفع 
تعهد به سازمان تعزیرات و مراجع قضائی ارجاع داده 
شده اســت. رئیس جمهور با اشــاره به برخی ابهامات 
و اظهارات درخصوص دریافت ارز از ســوی اشــخاص 
حقیقــی و حقوقی و چگونگی رفع تعهــدات آنان در 
فضای عمومی و جامعه گفت: بانک مرکزی می بایست 
با شــفافیت، دقت و جزئیات، میزان تعهــدات ارزی و 
تعهدات رفع شــده را به تفکیک در ســال های مختلف 
اعلام کند و در این خصوص با توجه به شبهات مختلفی 
که ایجاد شــده است، شفاف ســازی کند. در این جلسه 
همچنین وزیر نیرو گزارشــی از طرح های آب شیرین کن 
ارائــه کرد. با توجه به حساســیت طرح های تأمین آب، 
تأکید شــد که سیاســت حمایت از طرح های تأمین آب 
شرب به ویژه در استان های کم برخوردار عملکرد مثبت 
و ملموسی داشته و از طرح های موفقی بوده است که 
از منابع صندوق توسعه ملی و منابع بانک ها برخوردار 
شــده و دولت نیز با توجه به مشکلات تحریمی، درباره 
پرداخت اقســاط آنهــا حمایت لازم را بــه عمل آورده 
اســت. روحانی در این باره گفت: با توجه به جدی شدن 
مشکل آب و لزوم برخورداری مردم از آب سالم، دولت 
از چند ســال قبل طرح هــای احداث آب شــیرین کن را 
به خصوص در مناطقی از کشور که بیشتر با مشکل آب 
شیرین روبه رو هستند، در دستور کار قرار داد و طرح هایی 
با سرمایه گذاری بخش خصوصی یا مشارکت این بخش 
اجرائی کــرد که نیازهای آبی مناطــق درگیر کم آبی را 
تأمین می کند و این اولویت کماکان در دستور کار دولت 

و صندوق توسعه ملی قرار دارد.

اصولگرایان خوش خیم
 در کابینه رئیسی

خبرانلایــن: محمدعلی ابطحی، چهره سیاســی  �
اصلاح طلب، در پاســخ به این پرســش که پیش بینی 
می کنید کابینه رئیســی اصولگراســت یا فراجناحی؟ 
گفت: مــن فکر می کنــم کابینه آقای رئیســی، کابینه 
اصولگرای خوش خیمی باشــد؛ یعنی تندرو نیستند و 
فکر نمی کنم خارج از چارچوب اصولگرایی باشــند. او 
درباره گمانه ها درخصوص جایگاه معاون اولی، وزارت 
کشور و وزارت خارجه دولت آینده عنوان کرد: در این باره 
اطلاعات ویژه ای ندارم، اما به نظر می رسد آقای مخبر 
شــانس بیشــتری برای معاون اولــی دارد. درباره دو 
وزارتخانــه دیگر هیچ فکری ندارم. تصور می کنم آقای 
حســینی تاش بیشــتر از آقای باقری کنی بــرای وزارت 
خارجه شانس داشته باشــد. احمد کریمی اصفهانی، 
عضــو جبهه پیــروان خط امام و رهبری نیز در پاســخ 
به این ســؤال که پیش بینــی می کنید کابینه رئیســی 
اصولگراســت یا فراجناحی؟ گفت: به نظر می رســد 
کابینه آقای رئیســی، فراجناحی است و غیر از این هم 
نمی تواند باشد. یک رئیس جمهوری که مکتبی و تابع 
ولایت فقیه است، باید در کابینه فراجناحی، شایسته ها 
را انتخــاب کند تا بتواند برنامه هایــش را پیاده کند. او 
در پاســخ به این پرسش که گفته می شود رقابت برای 
معاون اولــی بین نیکزاد، مخبر و جلیلی اســت، گفت: 
به نظر می رســد هیچ کدام از اینها نباشــند، امیدواریم 
فــردی توانمندتــر برای انجــام کارها انتخاب شــود. 
کریمی اصفهانــی در پیش بینــی از وزیر کشــور و وزیر 
خارجه دولت آینده بر اســاس گمانه های مطرح شده 
گفت: بســتگی دارد در میــان معرفی هایی که صورت 
گرفته، چه کســی شایسته تر باشد. نمی توانم در این باره 

پیش بینی خاصی داشته باشم.
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